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فعال سیاسی اصلاح طلب درباره نوع 
مراودات مجلس یازدهم با دولت ابراهیم 
رئیسی گفت: به دلیل رد صلاحیت های 
گسترده و سراسری در انتخابات مجلس 
از یک طرف و عدم حضور  یازدهم 
اکثریت مردم در پای صندوق های رأی از 
طرف دیگر، اکثریت مجلس از نمایندگان 
جریان اصولگرا تشکیل شده و نمایندگان 
جریان اعتدال و اصلاحات در اقلیت 
مطلق قرار دارند؛ بنابراین دولت آقای 
رئیسی که به جریان اصولگرا منتسب 
با  بیشتری  و سنخیت سیاسی  بوده 
طیف مذکور خواهد داشت، پیش بینی 
می شود که مراودات این دو قوه، مناسب 
و دوستانه باشد. محسن رهامی ادامه داد: 
آقای رئیسی از حیث رأی آوری اعضای 
کابینه و لوایح تقدیمی دولت به مجلس 
و سایر مواردی که دولت به رأی و کمک 
مجلس نیاز دارد، مشکلات چندانی 
ندارد. البته این پیش بینی در حالت 
خوش بینانه است، ولی احتمال این که در 
داخل جریان حاکم، انشعاباتی ایجاد شود 
و بخواهد در جهت سهم خواهی بیشتر، به 
دولت رئیسی فشار بیاورند، نیز محل تأمل 
بوده و باتوجه به بعضی تحرکات سیاسی 

موجود، قابل پیش بینی است.

باید به فکر احیای برجام 
باشیم

نماینده پیشین مجلس تاکید کرد: 
برای اینکه منافع ملی و همین طور 
در  باید  شود،  حاصل  امنیت مان 
تصمیم گیری ها از فضاهای احساسی 
و دشمنی های جناحی اجتناب کنیم. 
محمدجواد جمالی نوبندگانی درباره 
دولت  موضع  می شود  گفته  اینکه 
بعدی درخصوص برجام باید همانی 
باشد که مجلس برایش قانون تصویب 
کرده است، در حالی که حتی مشاهده 
کردیم سید مصطفی میرسلیم آن را 
اباطیل خواند و مقابل مجتبی ذوالنوری 
دیگر نماینده ای که زمانی مخالف این 
توافقنامه بود،  گفته است که باید در 
چارچوب آن حقوق مان را استیفا کنیم؛ 
این دوگانگی در دولت رئیسی به کدام 
سمت باید برود و آیا می توانیم بگوییم 
در این دولت برجام مجددا احیا می شود، 
گفت: بحث احیای برجام به هیچ عنوان 
با تلاش های یک طرفه احیا نمی شود، 
بلکه طرفین باید حسن نیت خودشان 
را نشان دهند و اقدام عملی و واقعی 
در این راستا به کار گیرند و هر آنچه که 
لازم است برای احیای این توافقنامه 
انجام دهند. تنها ما نیستیم که باید به 

فکر احیای برجام باشیم.

برجام امضا نشود، قیمت ها قابل 
کنترل نخواهد بود

عضو کمیسیون کشاورزی با اشاره 
به دلایل افزایش قیمت مرغ در روزهای 
تمهیداتی  اگر  که  کرد  تاکید  اخیر 
تا عید  اندیشیده نشود، قیمت مرغ 
افزایش پیدا خواهد کرد و اگر دولت 
آینده تدبیر نکند و برجام امضا نشود، 
قیمت ها در سال آینده غیرقابل کنترل 
... اعظمی ساردویی بیان  است. ذبیح ا
داشت: برای مرغ و تخم مرغ باید از سال 
قبل برای سال آینده برنامه ریزی کنیم 
تا نتیجه آن را ببینیم، اما از اواخر سال 
۹۸ با برنامه ریزی غلط، کمبود نهاده ها 
و خوراک دام و طیور و رسیدن به مرحله 
جوجه کشی و جوجه سوزی، به تبع آن 
افزایش نرخ ارز و کاهش ذرت و جو که 
همچنان ادامه دارد و همچنین مافیاهایی 
که پشت وارد کردن نهاده ها با ارز دولتی، 
احتکار کردن و عدم توزیع به موقع آن ها 
هستند، وضعیت به اینجا کشیده شده 
است. وی ادامه داد: در جلسه کمیسیون 
در یکشنبه هفته گذشته گفته شد که 
بیش از سه میلیون تن نهاده دامی در 
بندرهای بوشهر و ماهشهر و ششمیلیون 
تن در کل کشور وجود دارد، اما عامل و 

مشکل اصلی، نقل و انتقال آن هاست.

سـرمقــاله

برمبنای قانون اساسی تمام مردم و اشخاصی که در قلمرو جفرافیایی 
ایران زندگی می کنند دارای حقوق و تکالیف برابر هستند و در صورت 
ارتکاب جرم هیچ یک دارای مصونیت کیفری نیستند، جز نماینده  مجلس 
آن هم در ارتباط با وظایف نمایندگی بدون آنکه خارج از آن در گفتمان 
با عمل مرتکب جرم شود؛ بنابراین مسئولان کشور و مقامات لشگری و 
کشوری هم به صورت یک شهروند عادی در ارتباط با اقدامات خارج از 
وظایف و مسئولیت های رسمی و دولتی خود و هم به عنوان مسئول در 
ارتباط با مسئولیت های محوله در صورت ارتکاب جرم قابل تعقیب هستند. 
اما واقعیت این است که وقتی عدالت ابزار دست سیاست می شود، معمولا 
جناح ها از آن به عنوان یک شمشیر داموکلس علیه همدیگر استفاده 
می کنند. متاسفانه در کشور ما ظاهرا آنانی که در گذشته مسئول بوده اند 
بر اساس ادعای مسئولان بعدی یا از طریق قصور یا تقصیر مرتکب جرم 
شده اند و به مملکت خسارت وارد کرده اند و به همین دلیل مسئولان 
قوه قضائیه، گذشتگان را مورد مذمت قرار داده و این قوه را خرابه توصیف 
می کنند. مسئولان اجرایی با نقد عملکرد مسئولان سابق، روسا و وزرای 
کشور را به تعلل، تساهل و تخریب منابع ملی متهم می کنند و در قوه مقننه 
هم نمایندگان بعدی با شعارهایی در خصوص عملکرد ناسالم نمایندگان 
قبلی، آنان را به انواع اقدامات مجرمانه مورد اتهام قرار می دهند و بر  همین 
اساس شورای نگهبان به دلایل مختلف آن نمایندگان را به دلیل عملکرد در 
دوران نمایندگی یا در زندگی شخصی واجد شرایط تشخیص نمی دهند. 
در یک کلام ظاهرا مسئولان گذشته کشور هر یک به نوعی مسئول 
مشکلات هستند و مرتکب تخلف و جرم شده اند. اگر پایه و اساس ارزیابی 
عملکرد مسئولان را این اصل قرار دهیم، با لحاظ گفتمان های روز بسیاری 
از نمایندگان و مسئولان که عمدتا از جناح مخالف جناح به اصطلاح 
اصلاح طلب هستند، آن ها باید مورد محاکمه و مجازات قرار گیرند و در راس 
آن وزرای دولت دوازدهم و رئیس جمهور فعلی کشور است. واقعیت این 
است که خرابی مملکت، فساد موجود و ناکارآمدی نظام اجرایی، تقنیه ای 
و قضایی تنها قابل انتصاب به شخص روحانی و وزرای وی نیست. در یک 
قضاوت عادلانه و غیرجناحی اکثر مسئولان در قوای سه گانه و شهرداری ها 
به علت مشکلات موجود در آب برق، آلودگی هوا، آلودگی صدا، از بین بردن 
منابع ملی، در ارتباط با قراردادهای خارجی، در ارتباط صنایع و سیاست 
داخلی و خارجی در انطباق با معیارها و استانداردهای قابل قبول و به حد 
اعلا مطلوب، قابل مواخذه هستند. چگونه مملکتی مانند ایران با این 
همه وسعت، قدرت و جوان فعال جزو چند کشور اول فرار مغزهاست؟ 
چرا کشورهای همسایه زمانی که ما در اوج قدرت اقتصادی بودیم بعضا یا 
بیابان بودند یا به علت مشکلات اقتصادی در گذشته در گذر از جاده های 
آن ها برای جلوگیری از تعرض و حمله مجبور به پرت کردن سیگار یا 
وجه نقد بودیم، اما در طول چند دهه به جایی رسیده اند که در مقایسه با 
آن ها کشور ما کشور عقب مانده ای است؟ شاید ما از نظر نظامی وضعیت 
متفاوت تری داشته باشیم، اما واقعیت این است که از سایر جهات وضعیت 
موجود، معلول عدم شایسته سالاری در کشور است. در کشور ما هیچ یک 
از این دو جناح موفق عمل نکرده اند. اگر برآوردی از فساد میان دولت 
مردان و از لحاظ شفافیت، سلامت رفتار، وضعیت بد اقتصادی، فرهنگی 
و اجتماعی انجام شود کشور ما در دنیا از جمله کشورهای ناسالم دنیاست 
که باید وضعیت موجود را ابتدا آسیب شناسی کرد و بعد همه افرادی که 
مسئول بوده اند در این کشور -در هر شرایطی که هستند- مورد مواخذه 
قرار گیرند. ظاهرا امروز داستان های»من بگم، من بگم« فراموش شده است 
و شعار »من نبودم، دیگری بود« حاکم است. در حالی که به زعم نابسامانی 
موجود معلول عملکرد مسئولان کشور بعد از انقلاب تا کنون است. نه تنها 
بعضا خود برده اند و خورده اند و آقازاده های آن ها با پول همین ملت بیچاره، 
پابرهنه و مستضعف به نان و نوایی رسیده اند، بلکه ای کاش تنها می خوردند 
و می بردند، اما اجازه می  دادند افراد متخصص، سالم و خوشنام در مملکت 
از لحاظ اداری حکومت و در مدیریت ها مشارکت می کردند. به عنوان یک 
شهروند اگر به همین ترتیب در بر روی همین پاشنه بچرخد، دولت بعدی 
هم موفق نخواهد بود؛ بنابراین ابتدا باید در انتصاب اتهام احتیاط کرد، دوم 
اینکه برای تعقیب افرادی که مملکت را به این روز سخت و سیاه نشانده اند 
و در هر گوشه ای فقر، فساد و تبعیض هر روز تناورتر می شود با ارزیابی 
عملکرد اکثر مسئولان باید آن ها به میز محاکمه نشاند. همان طور که 
بسیاری شعار دادند و عمل نکردند، من با تکرار همان شعارها می گویم 
که ثروت مسئولان کشور را که علی القاعده با حقوق ناچیز باید زندگی 
می کردند، مورد ارزیابی قرار گیرد. آن ها، خانواده ها و نزدیکان شان نیز از 
این لحاظ باید مورد بررسی قرار گیرند؛ چراکه بسیاری از این مسئولان نه 
به نام خود به صورت مستقیم بلکه به نام همسر، اقوام همسر و اقوام خود به 
بیت المال تعرض می کردند و می کنند. در نتیجه اگر رویکرد نمایندگان 
مجلس یا بعضی مسئولان برای بازخواست و مواخذه مسببان خرابی و 
نابسامانی موجود بدون توجه به جناح ها باشد، با یک مجموعه قضائی 
مستقل هیات تشکیل شود و آنانی که مملکت را به این روز رسانده اند، 
مورد محاکمه قرار گیرند. البته تاریخ قضاوت خواهد کرد و متاسفانه 
افرادی که از کیسه و انبان و مناسبات یک جناح، به عنوان متخصص یا 
غیرمتخصص وابسته استفاده می کنند، معمولا در دفاع از برخی افراد به 
پا می خیزند. اما امروز شرایط کشور به گونه ای است که باید بدون ملاحظه 
و تبعیض تمام مسئولان مورد بازخواست و بازجویی قرار گیرند و شرایط 
موجود بی طرفانه بررسی شود. بنابراین صرف نظر از شخص آقای روحانی 
یا احمدی نژاد، هر کسی که مرتکب تخلف شده است، باید به میز محاکمه 
کشیده شود وگرنه با توجه به شرایط موجود این ملت با بغض در گلو و کینه 
در سینه آماده بیان اعتراض به هر صورت است که یکی از تجلیات آن هم 
گوشه نشینی، فاصله گرفتن و دور شدن از حاکمیت است. اگر دیر بجنبد 
همین باقی مانده اعتبار سیاسی خود را هم از دست خواهند داد. باید به یاد 
داشته باشیم که حکومت ها نه بر اساس ادعاهای خود که بر اساس میزان 
مشارکت مردمی می توانند ادعای مشروعیت و مقبولیت کنند و جایگاه 

خود را قانونی بدانند.

محاکمه همه،  نه رئيس جمهور

 پيام روحانی 
برای درگذشت عليرضا تابش

رئیس جمهور ضمن تسلیت درگذشت رئیس 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گفت: مرحوم تابش 
خدمات فراوانی در عرصه توسعه و آبادانی کشور 
به ویژه در روستاها و مناطق محروم ارائه کرد. متن 
پیام حجت الاسلام حسن روحانی به این شرح است: 
ضایعه درگذشت یار صدیق محرومان و دردمندان و 
خدمتگزار متعهد، دلسوز و پر تلاش مرحوم مهندس 
علیرضا تابش، موجب تأثر و اندوه فراوان گردید. 
این چهره فرهیخته و مدیر فعال و توانمند، سالیان 
متمادی در سنگرهای مهم خدمتگزاری از جمله 
به عنوان استاندار کردستان، گیلان و خوزستان و در 
سمت ریاست بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، خدمات 
فراوانی در عرصه توسعه و آبادانی کشور به ویژه 
در روستاها و مناطق محروم ارائه نمود و کارنامه 
درخشانی برجا گذاشت که در یادها باقی خواهد 
ماند. اینجانب با ارج نهادن به خدمات صادقانه و 
ماندگار آن مرحوم، این مصیبت را به خانواده مکرم 
و عموم دوستداران ایشان تسلیت می گویم و از 
درگاه خداوند متعال برای آن سفر کرده علو درجات 
و همجواری با صالحان و برای بازماندگان صبر و 

سلامتی مسالت دارم.

گفت وگوی رئيسی با سلطان عمان 
آیت ا... سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور منتخب 
در گفت وگوی تلفنی هیثم بن طارق سلطان عمان 
با وی، ضمن تبریک عید سعید قربان گفت: سابقه 
برادری دو ملت و پیشینه دوستی دو دولت آنقدر 
ریشه دار و مستحکم است که تحولات منطقه ای 
و بین المللی هیچ گاه نتوانسته آن را تضعیف کند. 
رئیس جمهور منتخب روابط دو کشور را همواره رو به 
گسترش توصیف کرد و افزود: با این وجود تعاملات 
تهران و مسقط با سطح قابل انتظار فاصله دارد؛ لذا 
باید در اولین فرصت برنامه جامع گسترش روابط 
اقتصادی دو کشور زیر نظر کارشناسان دو طرف 
تنظیم شده و با تأیید سران دو کشور اجرایی شود. 
رئیسی، عمان را همسایه ای قابل اعتماد و شریکی 
ارزشمند برای ایران برشمرد و اظهار داشت:  با توجه 
به سطح اعتمادی که بین دو کشور وجود دارد، 
گسترش روابط در عرصه های مختلف سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی هدفی کاملا در دسترس است. 
وی تصریح کرد: تعامل، گفت وگو، رایزنی و هم اندیشی 
با همسایگان در موضوعات و مسائل مهم منطقه، 

اولویت دیپلماسی دولت سیزدهم خواهد بود.

تسليت رئيسی برای درگذشت تابش
منتخب ریاست جمهوری سیزدهم در پیامی 
به مناسبت درگذشت علیرضا تابش رئیس بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی آورده است: خبر درگذشت 
مهندس علیرضا تابش مایه تاسف و تاثر شد. آن 
مرحوم سال های زیادی از عمر خود را در راه خدمت 
به محرومین و رفع مشکلات آسیب دیدگان از سیل، 
زلزله و بلایای طبیعی گذراند و این تلاش ها توشه 
آخرت او خواهد بود. این مصیبت را به همسر، 
فرزندان و آشنایان آن مرحوم تسلیت گفته و برای 
ایشان غفران و رحمت الهی و برای بازماندگان 

ارجمند، صبر و اجر مسألت دارم.

 دیدار و گفت وگوی ظریف 
با وزیر خارجه قطر

وزیر امور خارجه کشورمان با وزیر امور خارجه 
قطر دیدار و تبادل نظر کرد. محمد جواد ظریف وزیر 
امور خارجه کشورمان و شیخ محمد بن عبدالرحمن 
آل ثانی معاون نخست وزیر و وزیر امور خارجه قطر 
در تهران با یکدیگر دیدار کردند و آخرین تحولات 
 روابط دو جانبه و موضوعات مهم منطقه ای و
 بین المللی را مورد گفت وگو و تبادل نظر قرار دادند.

نامه رضایی به فرمانده کل سپاه 
هفته  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  دبیر 
گذشته و پس از بازدید از مناطق بحرانیِ خوزستان، 
به فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
نامه نوشت. متن این نامه به شرح زیر است: برادر 
ارجمند، سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی، 
فرمانده محترم کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
تلاش های  از  می دانم  لازم  وظیفه،  برحسب 
صادقانه و زحمات مخلصانهء برادران عزیزِ سپاهی 
و بسیجی ام در رسیدگی به مردم خوزستان، 
سپاسگزاری کنم. حقیقتاً کارنامه درخشانِ خدمات 
حمایتی، آبرسانی و بهداشتیِ این عزیزان در سراسر 
استان، برگ زرین دیگری بر تاریخ افتخار آمیزِ 
مردم یاریِ سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است . 
به عنوان یک خدمتگزار، تقاضا می کنم ترتیبی 
اتخاذ فرمایید تا به نحوی شایسته، نسبت به تقدیر و 

تشویقِ این عزیزان، اقدام لازم معمول گردد.

 انتقاد نماینده ویژه رئيسی
 از سدسازی 

نماینده ویژه ابراهیم رئیسی در بازدید از سد 
کرخه از سدسازی های بی رویه در استان خوزستان 
انتقاد کرد و گفت وزارت نیرو باید در این رابطه 
پاسخگو باشد. محمدرضا فاتحی به منظور بررسی 
وضعیت سد کرخه و ارائه تکنیک های نوین رها سازی 
آب از حوضه آبی کرخه بازدید کرد. او در حاشیه این 
سفر و در بازدید از شهرستان ها و روستاهای دچار 
تنش آبی اظهار کرد: »در حوزه مدیریت آب نیاز به 
کار کارشناسی و پرهیز از اقدامات غیر اصولی هستیم. 
سرمنشأ آنچه بر سر هور آورده اند توسعه نامتوازن 
است و همواره دستگاه های سدساز بی توجه به 
معیارهای توسعه پایدار و مصالح ملی و منافع مردم، 
به ساخت وساز مغایر با توسعه پرداختند.« نماینده 
ویژه رئیسی گفت: »در شرایط خشکسالی فعلی 
مدیریت مصارف تنها راهکار بهبود شرایط و کاهش 
خسارات است و در صورت عدم رعایت الگوی کشت 
کم مصرف، اثرات خشکسالی از منظر شدت و تداوم 

افزایش خواهد یافت«.

اخـــبار کوتاه

مصوبه مجلس دست و پای ما را در مذاکرات بست 

 حرف های دقيقه نود  روحانی
از حوادث آبان ٩٧ تا تحريم 

  اگر دو کار در اواخر سال ۹۹ انجام شده بود
 شرایط ما بهتر بود؛ یکی توافق و دیگری اف ای اتی اف

آرمان ملـی: رئیـس جمـــهور با 
قدردانی از اقدامات و برنامه های پولی 
و بانکی بانک مرکزی در طول هشت 
سال گذشته اظهار داشت: با اقدامات 
و سیاستگذاری های بانک مرکزی و 
اجرای برنامه های اقتصادی تا حدود 
زیادی توانسـتیــــم فشارهــای جنگ 
اقتصادی را از روی مردم کم کنیم. اهم 
اظهارات حسن روحـانی از این قرار 

است:
 بر اساس آمار و ارقام وقتی در سال 
۹۲ دولت یازدهم شروع به کار کرد 
رشد اقتصادی منفی 7/7 بود و در سال 
۹۴ نیز با معضل و شوک قیمت نفت 
مواجه شدیم و قیمت نفت که در آغاز 
کار دولت یازدهم بشکه ای ۱۰۴دلار 
بود، در مقطعی حتی به ۳۰ د لار رسید. 
لذا با شرایط خاصی مواجه بودیم. .بعد 
از اینکه در سال ۹۴ توانستیم از تحریم 
عبور کنیم آثار اقتصادی مثبت آن 
در سال ۹۵ مشاهده شد، به طوری 
که در این سال از رشد اقتصادی 
۱۲/۵درصد برخوردار شدیم و از آغاز 
دولت یازدهم تا اوایل سال ۹7 شرایط 
باثباتی در اقتصاد کشور را شاهد بودیم. 
از ابتدای دولت یازدهم تا اوایل سال 
۹7 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد 
و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از 
لحاظ تورم، رشد اقتصادی، قیمت ارز 
و اشتغال دارای ثبات بودیم که ثبات 
اقتصادی برای داشتن شرایط مطلوب 
در سال های آینده برای کشور اهمیت 

دارد.
  از ســال ۹۳ اشتغـــال خالــص 
مناسبی را در کشور شاهد بودیم و تا 
سال ۹۶ به طور متوســط ۵۵۰ هزار 

شغل ثابت در هر سال داشتیم. تورم 
نیز از اواخر سال ۹۴ تا اوایل سال 
۹7 یک رقمی بود؛ اما با شروع جنگ 
اقتصادی شرایط تغییر کرد. دولت در 
طول چهار سال اول از انضباط مالی 
بسیار خوبی برخوردار بود و در هیچ 
شرایطی حتی در دوره جنگ اقتصادی 
نیز حاضر به استقراض از بانک مرکزی 
نشدیم. همواره سعی کردیم انضباط 
مالی دولت را رعایت کنیم که این 
موضوع در تورم و پایه پولی بسیار مهم 
است. از سال ۹۶ بانک مرکزی ناچار شد 
برای موسسات اعتباری غیرمجاز و نیز 
ادغام بانک های نیروهای مسلح از پایه 
پولی استفاده کند؛ اما استفاده از پایه 
پولی از طرف دولت هیچ گاه بر مبنای 
بدهی و استقراض دولت نبوده است 
ولی در عین حال سال ۹۸ نسبت به 
۹7 و سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸ بدهی 
دولت به بانک مرکزی کاهش یافته 
است. از مدیران و اقتصاددانان خواهش 
می کنم شرایط اقتصادی سال ۹7 به 
بعد را بر مبنای واقعیت های موجود برای 
مردم تشریح کنند. حوادثی که پس از 
این سال اتفاق افتاد ارتباطی به دولت 
نداشت؛ چرا که دولت بر مبنای روال 
گذشته خود پیش می رفت و چنانچه 
کرونا  و   ۹7 سال  اقتصادی  جنگ 
نبود، همین روند ادامه پیدا می کرد و 
بر اساس محاسباتی که اقتصاددانان 
انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 

۵هزار تومان بود.
 جنگ اقتصادی سال ۹7 در تاریخ 
کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر 
است. اینکه حتی فروش یک بشکه نفت 
نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و 

منابع کشور کاملا مسدود شود یک 
اقدام بی سابقه و کم نظیر است، اما در 
عین حال به رغم همه محدودیت ها 
کشور اداره شد و کالاهای اساسی و 
ضروری به اندازه نیاز خریداری و وارد 
شد و با همه این شرایط سخت در سال 
۹۸ مشکلات اقتصادی تقریبا کنترل 
شد؛ اما متاسفانه در اواخر سال ۹۸ با 
مشکل کرونا مواجه شدیم. .برای اینکه 
بتوانیم به جای نفت که تامین کننده 
اصلی ارز کشور است، جایگزین پیدا 
کنیم، فعالیت های خوبی در راستای 
صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در 
این راستا اقدامات بانک مرکزی بسیار 
موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، 
بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره 

شد.
 بر اساس آمار و ارقام ارائه شده 
در سه ماهه اول امسال شاهد شرایط 
مناسبی در بخش صادرات و واردات 
نسبت به سه ماهه اول پارسال هستیم. 
صادرات بیش از ۶۹/۲ درصد و واردات 
حدود ۳7 درصد نسبت به سه ماهه 
اول سال گذشته اضافه شده است و 
شاهد تعادل بین صادرات و واردات 
هستیم و بی تردید این روند می تواند 
امیدوارکننده باشد؛ ضمن اینکه در 
شرکت های بزرگ اقتصادی نیز رشد 
۸/7 درصدی ایجاد شده است. اگر دو 
کار در این مدت انجام شده بود در اوایل 
۱۴۰۰شاهد شرایط بهتری بودیم. اگر 
دست و پای ما را نمی بستند قطعا در 
پایان سال ۹۹ می توانستیم در روند 
مذاکرات تحریم را برداریم، توافق بین 
ما و ۵+۱ در وین کاملا روشن و اسناد آن 
موجود است و مشخص است که آنها و 

ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم؛ 
اما مصوبه ای که در مجلس گذرانده شد 

نگذاشت ما کار خود را انجام دهیم.
  اقدام دوم در زمینه اف ای تی اف 
بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد. در 
این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار 
خود را انجام داده بود و مجلس و شورای 
نگهبان نیز کمک کرده بودند؛ اما 
یک جای دیگری برای ما مشکل درست 
کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. اگر 
همه تحریم ها هم برداشته شود ولی 
مشکل اف ای تی اف حل نشود باز هم 
در فعالیت های بانکی با بانک های دنیا 
روند عادی نخواهیم داشت؛ لذا برخی 
از مشکلات در اختیار دولت نیست و 
ربطی هم به دولت ندارد. اگر اختیارات 
لازم را که قانون اساسی به ما می دهد، 
می توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 

۱۴۰۰ تحریم نداشتیم.
 برخی امور از جمله جنگ اقتصادی 
هم مربوط به دولت نیست و ناشی از 
اقدام یک نادانی است که از برجام خارج 
شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل 
کرد. در برخی از امور دولت به تنهایی 
قادر نیست کاری انجام دهد و باید بقیه 
دستگاه ها و ارگان ها هم یاری کنند؛ لذا 
باید برای مردم توضیح داده شود که 
دولت در کجاها می تواند عمل کند و 
کجاها از اختیارات دولت خارج است. 
آنچه در توان مان بوده برای رفع مشکل 
مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی 
بر مواردی که در اختیار دولت بوده 
را حل و فصل کردیم و اجازه ندادیم 
در شرایط کرونا و تحریم فعالیت های 
زیربنایی و اقتصادی و تولیدی تعطیل 

شود.

رئیس قوه قضائیه مطرح کرد؛

بررسی مجدد پرونده محکومان آبان ۹۸  
  آزادی معترضان خوزستان

آرمان ملی: رئیس دستگاه قضا در برنامه دیروز 
ملاقات مردمی و دیدار با تعدادی از خانواده های 
محکومان ناآرامی های آبان ۹۸، از دادستان تهران 
خواست با بررسی فوری پرونده این نوع محکومان، 
زمینه آزادی و بخشودگی افراد واجد شرایط را فراهم 
کند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در 
پایان این دیدارها به غلامحسین اسماعیلی، رئیس 
حوزه ریاست و القاصی، دادستان تهران مأموریت 
داد پرونده افرادی که در جریان ناآرامی های آبان 
۹۸ دستگیر شده اند را مورد بررسی مجدد قرار دهد 
تا افرادی که شرایط قانونی برای آزادی مشروط  یا 
عفو و بخشودگی دارند، مشمول آن شوند. وی گفت: 
تعدادی از خانواده هایی که امروز در این دیدار مردمی 

با آن ها ملاقات کردیم و کسانی که پرونده آن ها 
مشابه پرونده فرزندان آنهاست، شرایط 

برخورداری از عفو و بخشودگی را دارند.  
رئیس دستگاه قضا خطاب به دادستان 
تهران دستور داد پرونده های این نوع 

محکومان را با فوریت بررسی کند و چنانچه 
در طول دوره محکومیت حسن رفتار 

داشته اند و این اطمینان وجود 
دارد که در صورت آزادی مرتکب 
جرم نمی شوند، نسبت به آزادی 
مشروط و قرارگرفتن آن ها در 

لیست مشمولان عفو اقدام شود. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای همچنین در حاشیه این 
دیدار در تماس تلفنی با رئیس کل دادگستری استان 
خوزستان دستور داد هرچه سریع تر زمینه آزادی 
کسانی که در جریان اتفاقات روزهای اخیر در این 
استان، صرفا به خاطر اعتراض، تحت نظر قرار گرفته 
اند را فراهم کند. در جریان ملاقات مردمی امروز 
رئیس قوه قضائیه، همسر یکی از محکومان اقتصادی 
که از مهر ماه سال ۹۶ تاکنون به جرم تحصیل مال 
نامشروع در زندان به سر می برد، با اشاره به اطاله 
رسیدگی و برخی ابهامات در رسیدگی به این پرونده 
بانکی خواستار دستور رئیس دستگاه قضا برای 
تعیین تکلیف آن شد. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای با صدور دستورات لازم به دادستان 
تهران و رئیس مرکز ارتباطات مردمی قوه قضائیه 
برای بررسی فوری این پرونده، تأکید کرد: باید 
با بررسی دقیق موضوع مشخص شود چه زمانی 
صرف تردد پرونده بین محاکم و دیوان عالی 
شده و مشکل کار کجا بوده تا از بروز موارد مشابه 
جلوگیری شود. رئیس قوه قضائیه تاکید 
کرد: این بررسی ها تا فرداصبح به نتیجه 
برسد تا در مورد این گونه پرونده هایی 
که مشمول اطاله دادرسی شده اند در 
جلسه شورای عالی قوه قضائیه فردا 

بحث و تصمیم گیری شود. همچنین محسنی اژه ای با 
حضور در شعب کشیک چهار واحد قضائی در پایتخت 
با اشاره به برخی گزارش ها در خصوص وقوع جرائم 
خشن و زورگیری ها در ایام اخیر، »حفظ امنیت 
مردم« را موضوعی بسیار مهم دانست و تأکید کرد: 
با کسانی که امنیت مردم را به خطر می اندازند، با 
قاطعیت برخورد کنید. وی با اشاره به مسئولیت قاضی 
در زمینه صدور »قرار«، تصریح کرد: تشخیص نوع 
قرار تامین در هریک از عناوین مجرمانه برعهده قاضی 
رسیدگی کننده است و اوست که باید در این زمینه 

نظر نهایی را اعلام کند.
 آزادی زندانیان زن بخاطر کرونا

همچنینن دیروز معاون رئیس جمهوری در توییتی 
از آزادی تعدادی از زنان زندانی به دلیل شیوع کووید 
۱۹ از بند زنان خبر داد و نوشت: هفته گذشته موضوع 
شیوع کرونا در بند  زنان  زندان اوین را شخص رییس 
جمهور در جلسه هیات دولت مطرح و پیگیری کرد. 
معصومه ابتکار نوشت» هفته گذشته موضوع شیوع 
کرونا در بند  زنان  زندان اوین را شخص آقای روحانی 
در جلسه هیات دولت مطرح و از سید علیرضا آوایی 
وزیر دادگستری خواستار پیگیری از قوه قضاییه و 
رسیدگی به موضوع شدند. خوشبختانه به فاصله 
دو روز تعدادی از زندانیان آزاد شدند که امیدوارم 

ادامه یابد.«

 احتمال فشار سهم خواهان 
به دولت رئیسی 

علی نجفی توانا
حقوقددان - استاد دانشگاه

یـــادداشت

ادامه از صفحه اول|  امروز قطر در راستای تغییرات در منطقه 
یران با دولت بایدن و حکومت  می خواهد نقش میانجی را بین ا
عربستان ایفا کند. به همین علت سفر وزیر خارجه قطر به تهران در 
دو حوزه قابل بررسی است. یکی برجام و موقعیت ویژه نقش آفرینی در 
این زمینه برای کاهش تنش میان ایران و آمریکا و دیگری شکستن 
فضای سرد و فریز شده روابط ایران با عربستان. امروز در مورد روابط 
ایران و عربستان نشانه ها و تحلیل ها حاکی از آن است که احتمالا 
کار به نقطه حرکت رسیده و ممکن است  یکسری بازنگری ها رخ 
دهد. قطر با نگاه تیز بینانه به دنبال استفاده از موقعیت جدید خود و 
ایفای نقشش به عنوان یک بازیگر فعال منطقه ای و حتی بین المللی و 
استفاده از فرصت برجام برای تثبیت موقعیت خود در برابر عربستان 
است. با توجه به برخی تغییر و تحولات سیاسی در عمان پس از 
یران با شورای همکاری  سلطان قابوس که کشورش نقش رابط ا
خلیج فارس و حتی میانجی برجام و آمریکا در برخی مقاطع زمانی را 
داشت، حالا دیگر آن کاریزما در میان اعراب و شاید آن رابطه قدیم با 
ایران را ندارند. قطر نیم نگاهی به ایفای این نقش دارد. از سوی دیگر 
رفتار انفعال آمیز تروئیکای اروپایی، که شاید ظریف انتظار داشت، 
نقش تسهیل کننده بازگشت آمریکا به برجام را ایفا کنند، موجب 
دلسردی تهران و ناتوانی آنها در شکستن بن بست موجود شده است. 
امروز همه منتظرند ببینند چه کسی گام اول را بر می  دارد و این امر در 
برهه ای از زمان که کمتر از دو هفته دیگر دولت جدید در ایران مستقر 

می شود، از اهمیت بسزایی  برخوردار است.

تداوم سفرهای ميانجی گرایانه به تهران
آرمان ملی:  زمان زیادی تا تغییر دولت باقی نمانده 
و قرار است حجت الاسلام رئیسی بر کرسی حسن 
روحانی تکیه بزند. به طور طبیعی هر رئیس جمهوری در 
زمان انتخابات و پس از آن به ارائه وعده ها و برنامه هایش 
برای اداره کشور می پردازد که یکی از این وعده ها 
تسریع در روند توسعه کشور است. تحریم ها، عدم 
کارآمدی در برخی بخش ها و... از دلایلی است که 
مسیر توسعه کشور را در برخی مواضع کند کرد و اکنون 
انتظار آن است که رئیسی بتواند به ارتقای سرعت 
توسعه در بخش های محتلف بپردازد. دیروز رئیس 
شورای شهر تهران هم به این موضوع اشاره کرد. محسن 
هاشمی اظهار کرد: مشکل اصلی امروز کشور، کند یا 
متوقف شدن روند توسعه است که طی ۱۶ سال گذشته 
با وجود پیش بینی شدن رشداقتصادی هشت درصدی 
در چشم انداز ۲۰ ساله، رشد محقق شده بسیار کمتر از 
آن بوده است و این میزان رشد پاسخگوی نیاز روزافزون 
جامعه نبوده و به کوچک تر شدن سفره مردم، بیکاری، 
تورم و فقر انجامیده است. وی با بیان اینکه زمان 
فرافکنی مشکلات، متهم کردن یکدیگر و تنزل سطح 
نگاه کارشناسی به مسائل جناحی گذشته است، گفت: 
اگر به سرعت روند پیشرفت و رشد اقتصادی، به توسعه 
متعادل، متوازن و پایدار ایران نینجامد، شاهد گسترش 
این مشکلات خواهیم بود. هاشمی خاطرنشان کرد: 
امیداوریم دولت جدید بتواند به وعده خود عمل کند و 

روند توسعه کشور را با سرعت به مسیر پیش بینی شده 
در چشم انداز ۲۰ ساله برساند.

 باید به ریشه مشکلات توجه شود
رئیس شورای شهر تهران همچنین با اشاره به 
وقایع خوزستان در هفته گذشته، این وقایع را تلخ 
توصیف کرد و افزود: نمی توان این وقایع را محدود به 
خشکسالی و کمبود آب دانست؛ بلکه توسعه متعادل، 
متوازن و پایداری باید کاستی های به جا مانده از جنگ 
و مشکلات پیشین خوزستان را جبران کند. وی اضافه 
کرد: توسعه متعادل، توزیع عادلانه مواهب توسعه بین 
همه اقشار جامعه بود، اما در خوزستان شاهد حضور 
صنایع بزرگ نفت، فولاد، پتروشیمی و پالایش هستیم 

بدون آنکه منافع این توسعه به اندازه کافی به 
میزبان این صنایع برسد. هاشمی با بیان اینکه 
توسعه متوازن، پیشرفت در همه ابعاد جامعه 
یعنی بهبود سلامت، آموزش، رفاه و سایر 

شاخص های جامعه و نه صرفا رشد 
صنعتی است، گفت: در خوزستان، 
تعدادی از شاخص های انسانی 
متوازن  به صورت  اجتماعی  و 
رشد نکرده است. وی عنوان 
کرد: توسعه پایدار نیز به حفظ 

محیط زیست در کنار رشد صنعت 
توجه دارد و وضعیت امروز خوزستان 

نشانه های فراوانی از آسیب های زیست محیطی ناشی 
از فعالیت های صنعتی، کشاورزی و اقتصادی دارد. 
رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: البته مشکلات، 
محرومیت و نارضایتی امروز خوزستان، منحصر به این 
استان نیست، تعدادی از مناطق و استان های دیگر 
کشور نیز از این محرومیت رنج می برند و چه بسا 
مشکلات بیشتری از خوزستان داشته باشند و باید 
به رفع بنیادین و ریشه این مشکلات توجه شود تا در 
آینده دیر یا زود، شاهد تکرار این نارضایتی ها نباشیم. 
وی همچنین با اشاره به عید بزرگ غدیر گفت: واقعه 
غدیر تبلور پیوستگی امت و امامت، ولایت و ملت، 
هدایت و ابلاغ است که موجب وحدت و همصدایی 
مسلمین برابر پیام وحی شد. هاشمی افزود: غدیر 
نماد وحدت و یکصدایی مسلمانان در همراهی 
و تبعیت از پیام پیامبر اعظم )ص( است و نباید 
با افراط و تندروی، غدیر را از نقطه وحدت به 
مبدای برای تفرقه مسلمانان تبدیل کرد. 
معرفی امیرمومنان )ع( توسط رسول 
اکرم )ص( در غدیر، معرفی رهبری 
برای همه اقشار، اقوام و ملت های 
اسلامی بود و باید این سرچشمه 
زلال معرفت، علم و هدایت، برای 
اقوام، مذاهب و  بهره بردن همه 
گروه های اسلامی همچنان جریان یابد.

محسن هاشمی:

مشکل اصلی کشور، کند یا توقف روند توسعه است
  امیدوارم دولت سیزدهم به وعده خود عمل کند


